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 M&uuml;sl&uuml;man  halkımız arasında buna sadece Fitre denilmektedir. Bu da zek&acirc;t gibi
ve o anlamda  sosyal adaleti sağlamaya y&ouml;nelik ma&shy;li bir ib&acirc;dettir.' &Ouml;zellikle
Ramazan'da  fakir ve muhta&ccedil;ları bununla sevindirmekte sayısız ecirler ve yararlar vardır. 
Buharı ve  M&uuml;slim'in tesbitlerine g&ouml;re : İbn &Ouml;mer (R.A.) diyor ki :  
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 &laquo;Res&ucirc;l&uuml;ilah  (A.S.) Efendimiz Ramazanda Sadaka-i Fıtr'ı farz kıl&shy;dı, ya bir
s&acirc;' (3334 kg)  hurma ya da bir s&acirc;' arpa verilir. Bu, m&uuml;sl&uuml;-manlardan her
k&ouml;le, h&uuml;r, erkek,  kadın, k&uuml;&ccedil;&uuml;k ve b&uuml;y&uuml;k i&ccedil;in
v&acirc;cib-dir.&raquo; Sadaka-i  Fıtr bir bakıma oru&ccedil; gibi değerli bir ib&acirc;dette bir
nok&shy;sanlık meydana gelmiş  veya onun faziletini d&uuml;ş&uuml;recek bir s&ouml;z ve
davranışta bulunulmuşsa, onu kapamaya,  a&ccedil;ılan gediği tıkamaya matuf bir vecibedir.
Nitekim İbn Abbas (R.A.) diyor ki :  &laquo;Res&ucirc;l&uuml;llah (A.S.) Efendimiz, oru&ccedil;lu
i&ccedil;in temizleyici, olsun diye Sadaka-i  Fıtr'ı farz kıldı. Bu vecibe oru&ccedil;luyu boş
s&ouml;zlerin kirinden, edep dışı s&ouml;zle&shy;rin  g&uuml;nahından paklar ve yoksullar
i&ccedil;in de aş olur. Kim onu namaz&shy;dan (bayram  namazından) &ouml;nce &ouml;derse, o
makbul bir zek&acirc;t sayılır. Kim de namazdan sonra  &ouml;derse, o sadece sadakalardan bir
sadakadıra.&raquo;[1][1] Bu  rivayetlere dayanarak fukaha s&ouml;z&uuml; edilen konuda
ş&ouml;yle de&shy;miştir : Sadaka-i  Fıtr, h&uuml;r olan her m&uuml;sl&uuml;mana, asıl
ihtiyacından başka elinde nisab miktarı mal  veya para bulunduğu takdirde v&acirc;cibdir.[2][2] 
Sadaka-i  Fıtr'da nisab miktarı malda nema (&uuml;reme, artma, &ccedil;o&shy;ğalma) aranmaz.
Kurban  konusunda da esas kabul edilen nisab bu&shy;dur. Yakın kısımların nafakasına da bu 
miktar, belirtilen &ouml;l&ccedil;&uuml;de esas alınmıştır.[3][3] O halde  asıl ihtiyacından sonra
elinde nisab miktarı tarla veya bah&ccedil;esi veya evi,  d&uuml;kk&acirc;nı bulunan kimse bu
konuda zengin sayıla&shy;cağından hem Fıtra vermesi, hem de  Kurban Bayramında Kurban
kesmesi Hanefi mezhebine g&ouml;re v&acirc;cibdir.     [4][4] &nbsp;  Sadaka-i  Fıtr D&ouml;rt
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Şeyden Verilir : &nbsp; Sadaka-i  Fıtr ancak d&ouml;rt şeyden verilir : Buğday, arpa, hurma ve
&uuml;z&uuml;m. Bunlar fakirlerin  ana gıda maddesi sayılır.    [5][5]Ancak  belirtilen bu gıda
maddelerinden deği&shy;şik &ouml;l&ccedil;&uuml;lerde verilir : Buğdaydan  yarım s&acirc;' (1667
kg.) Arpa, hurma ve &uuml;z&uuml;mden ise birer s&acirc;' (3334 kg.) Bu d&ouml;rt ana 
maddenin ayninden verilebileceği gib, kıymeti de hesaplanarak verilebilir.  İhtiyata yakın olan da
budur.[6][6]  Fukahanm  &ccedil;oğuna g&ouml;re, buğday veya arpa vermektense bunla&shy;rın
unundan fitre vermek daha  iyidir. &Ccedil;&uuml;nk&uuml; fakir i&ccedil;in bir kolaylık sağlanmış
olur. Kıymeti hesaplanarak  para verilmesi ise fakirler i&ccedil;in daha uygundur. Zaten hurma ve
&uuml;z&uuml;mden  vermek isteyenlerin, bunların ayninden değil de kıymeti hesaplanarak
verilmesi  gerekir, demişlerdir. Bunu afdaldır diyenler de olmuştur. Fetva bu g&ouml;r&uuml;şe 
g&ouml;re&shy;dir.[7][7] &nbsp;  Fitre  Verilecek Maddelerin &Ouml;l&ccedil;&uuml; Veya Tartı İle
Verilmesi : &nbsp; Fitre  verilecek maddelerin &ouml;l&ccedil;&uuml; ile mi, tartı ile mi verilmesi
ge&shy;rekiyor? İmam Eb&ucirc;  Yusuf'un İmam Eb&ucirc; Han&icirc;fe'den yaptığı rivayete
g&ouml;re, bunlar &ouml;l&ccedil;ek ile değil tartı  ile hesaplanıp verilir.[8][10] &nbsp;  Sadaka-İ 
Fitr'in V&uuml;cub Vakti : &nbsp; Ramazan  Bayramının birinci g&uuml;n&uuml; fecr-i sadık
doğduktan son&shy;ra v&acirc;cib olur. O halde fecir  doğmadan &ouml;len kimse i&ccedil;in fitre
vermeğe gerek yoktur. &Ccedil;&uuml;nk&uuml; hen&uuml;z kendisine.  v&acirc;cib olmadan
&ouml;lm&uuml;şt&uuml;r. Fe&shy;cir doğmadan bir &ccedil;ocuk d&uuml;nyaya gelir veya bir
gayr-i  m&uuml;slim M&uuml;s&shy;l&uuml;man olursa, fecir doğunca onlara da v&acirc;cib olur.
Fecir doğduktan  sonra doğar veya M&uuml;sl&uuml;man olursa, o takdirde kendilerine fitre
v&acirc;&shy;cib olmaz. Bunun gibi  bir fakir hen&uuml;z fecir doğmadan zengin olursa,
sa&shy;daka-i fıtr vermesi v&acirc;cib olur.  Fecir doğmadan zengin bir kimse fakirleşirse,
kendisine sadaka-i fıtr v&acirc;cib  olmaz.[9][11]  Fecir  doğduktan sonra &ouml;len bir kimseye
sadaka-i fıtır gerekir. Bunun gibi fecir  doğduktan sonra fakirleşen zengine de gerekir.[10][12] İbn
&Ouml;mer  (K.A.)&nbsp; diyor ki : &laquo;Res&ucirc;l&uuml;llah  (A.S.) Efendimiz bize, insanlar
namaza gitmeden &ouml;nce sadaka-i fıtri vermemizi  emretti.&raquo; Bunun i&ccedil;in İbn
&Ouml;mer, her se&shy;ne bayramdan bir g&uuml;n veya iki g&uuml;n &ouml;nce  fıtrasmı verirdi.
Bu konuda  Mezhep İmamlarının g&ouml;r&uuml;ş ve ictihadları biraz fark&shy;lıdır : a)  
&icirc;mam Eb&ucirc;  Hanife'ye g&ouml;re, bunu Ramazan ay'ı girmeden de vermek caizdir. b)  
İmam  Şafii'ye g&ouml;re, Ramazan ayı girince verilebilir. c) İmam M&acirc;lik ve İmam Ahmed bin
Hanbel'e g&ouml;re, bayramdan bir g&uuml;n veya iki g&uuml;n &ouml;nce  verilebilir. 
Hanef&icirc;  imamlarına g&ouml;re, Ramazanda hangi g&uuml;n verilirse veril&shy;sin farketmez;
şu g&uuml;n  verilmesi daha iyidir, diye&nbsp; bir kayıt yoktur.     [11][13] &nbsp;  Sadaka-İ  Fıtr
Bayram G&uuml;n&uuml; Verilmiyecek Olursa : &nbsp; Bayram  g&uuml;n&uuml; fecr-i saadık
doğunca v&acirc;cib olur. Bu v&uuml;cub &ouml;de&shy;ninceye kadar devam eder,  bayramın
ge&ccedil;mesiyle d&uuml;şmez. Sahih olan da budur.     [12][14] &nbsp;  Nisaba  Sahip Olmadığı
Halde Verirse : &nbsp; Bir  m&uuml;sl&uuml;man Ramazanda hen&uuml;z nisaba sahip olmadığı
halde acele edip sadaka-i fıtr  &ouml;der ve sonra nisaba m&acirc;lik olursa, yeniden vermesi
gerekmez. İlk verilen  k&acirc;fidir. Sahih olan da budur.[13][15] &nbsp;  Oru&ccedil;  Tutamadığı
Halde Fitre Vermesi Gerekir Mi? &nbsp; Fitre  ger&ccedil;i oru&ccedil;luyu manen temizliyen bir
vecibedir. Ancak oru&ccedil; tutmaya bağlı  değildir. Daha &ccedil;ok fakir ve muhta&ccedil;ları
korumaya y&ouml;&shy;neliktir. Bu bakımdan  yaşlılığından veya hastalığından dolayı oru&ccedil;
tutamıyan kimsenin de fitre vermesi  v&acirc;cibdir.[14][16] &nbsp;  Fitre'nin  M&uuml;stehab Vakti
: &nbsp; Bayram  g&uuml;n&uuml; fecr-i saadık doğduktan sonra cami'a namaza gi&shy;derken
vermek fitrenin  m&uuml;stehab vaktidir. Tabii b&ouml;yle bir vakitte vermek m&uuml;mk&uuml;n
olursa.     [15][17]&Ouml;demiyen  kimse b&uuml;t&uuml;n &ouml;mr&uuml; boyun&shy;ca bu
bor&ccedil; altında kalmış sayılır. &Ouml;lmeden &ouml;nce bu  vecibeyi yerine getirmesi gerekir.
[16][18] &nbsp;  Kendisi Ve  K&uuml;&ccedil;&uuml;k &Ccedil;ocuğu İ&ccedil;in Fitre Vermesi
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V&acirc;cibdir&nbsp;&nbsp; : &nbsp; Bir  m&uuml;sl&uuml;man sadece kendisi ve bir de ergen
olmayan &ccedil;ocukları i&ccedil;in fitre vermekle  m&uuml;kelleftir. Ergen &ccedil;ocukları
i&ccedil;in dilerse verebi&shy;lir. Ana babası i&ccedil;in de durum  aynıdır. Dilerse onlar i&ccedil;in
de verebi&shy;lir.[17][19] Bunak  ve Deli : Fitre  konusunda bunak ile deli &ccedil;ocuk
mesabesindedir. Bu delilik ister doğuştan olsun,  ister arız&icirc; olsun fark etmez. Mezhebin zahir
g&ouml;&shy;r&uuml;ş&uuml; de budur.[18][20] &nbsp;  Adam Fakir  Karısı Adına Fitre Verebilir
Mi? &nbsp; Karı koca  birbirinin fitresini vermekle y&uuml;k&uuml;ml&uuml; değildirler. Ka&shy;dın
fakir olursa, kocası  isterse onun adına fitre verebilir. Kendisin&shy;den izin almadan da olsa yine 
caizdir. Vermediği takdirde g&uuml;nahk&acirc;r olmaz. B&uuml;y&uuml;k &ccedil;ocukları
hakkındaki h&uuml;k&uuml;m de  b&ouml;yledir.[19][21] Fetva da bu g&ouml;r&uuml;şe
g&ouml;redir.    [20][22] &nbsp;  Ailesi  Dışındaki Kişiler Adına Fitre Vermek : &nbsp; &laquo; Bir 
zengin ailesi dışındaki fakir hısımlarının veya komşularının fitresini vermek  isterse, onlardan
m&uuml;saade alması gerekir. Aksi hal&shy;de verilen fitre, fitre  yerine ge&ccedil;mez.[21][23] 
&nbsp;  Kişi,  Dedeleri Ve Neneleri Adına Da Vermez : &nbsp; Dede ve  neneleri ne kadar fakir
olursa olsun, torunlarının on&shy;lar adına fitre vermesi  emredilmemiş tir. Yani torunlar dede ve
ne&shy;nelerinin fitresini &ouml;demekle y&uuml;k&uuml;ml&uuml;  değillerdir. Ancak
m&uuml;saadele&shy;rini almak suretiyle verirse buna cevaz  verilmiştir.[22][24]  &nbsp;  Adam,
Ana  Babasının Fıtrasım Da Vermekle Y&uuml;k&uuml;ml&uuml; Değildir : &nbsp; İsterse  anne
baba aile i&ccedil;inde bulunsun, yine de oğlunun onlar adına fıtra vermesi  gerekmez.
&Ccedil;&uuml;nk&uuml; onlar &uuml;zerinde velayeti yok&shy;tur.     [23][25]M&uuml;saadelerini 
alarak verişe caiz olur. Bunun gibi  k&uuml;&ccedil;&uuml;k kardeşleri ile diğer hısımlarının da
fıtrası ki&shy;şiye gerekmez. &Ccedil;&uuml;nk&uuml; bu  konudaki genel kaaide şudur : Nafakası
ve bakımı kendisine gereken kimselerin  fitresini de vermesi v&acirc;cibdir.[24][26] &nbsp;  Bir
Fitre  Birka&ccedil; Fakire Verilebilir Mi? &nbsp; Her şahsın  fıtrasının ancak bir fakire verilmesi
gerekir. Bu ba&shy;kımdan bir fitranın birka&ccedil;  fakire b&ouml;l&uuml;n&uuml;p dağıtılması
caiz değildir, yani verilen para fitre yerine ge&ccedil;mez,  sadaka sayılır. Ama birka&ccedil; kişinin
fıtrasını bir tek fakire vermek caizdir.    [25][27] &nbsp;  &Uuml;zerinde  Fıtra Ve Zek&acirc;t Borcu
Varken &Ouml;l&uuml;rse Ne Yapılır? &nbsp; Bir m&uuml;'min  &uuml;zerinde fıtra, zek&acirc;t,
adak, keffaret ve benzeri ibadetler bulunur, bunları  &ouml;demeden &ouml;l&uuml;rse, bıraktığı
maldan bunlar &ccedil;ıkarılıp verilmez. &Ccedil;&uuml;nk&uuml; şahsın  &ouml;lmesiyle mal
v&acirc;rislere intikal etmiş&shy;tir. Ancak insanlara olan bor&ccedil;lar  m&uuml;stesna, onlar kul
haklarına gir&shy;diğinden herhalde &ouml;denmesi gerekir. Bu  bakımdan &ouml;lenin
v&acirc;risleri, murisleri &uuml;zerinde kalan fıtra, ze&shy;k&acirc;t, kurban, adak  ve benzeri
v&acirc;cibleri yerine getirmekle zorlana&shy;maz, Yetim değillerse,  kendilerine d&uuml;şen
hisseden isterlerse bunu &ouml;deyebilirler. &Ouml;len kişi  &uuml;zerindeki bu t&uuml;r
v&acirc;ciblerin &ouml;denmesi i&ccedil;in vasiyette bulunmuşsa, o takdirde  geriye bıraktığı
malının &uuml;&ccedil;te birinden &ccedil;ıka&shy;rılıp verilmesi gerekir. &Uuml;&ccedil;te birini 
aşacak olursa, aşan kısmı &ouml;den&shy;mez.[26][28] &nbsp;  
 &nbsp; 
 &nbsp;       [1][1] Eb&ucirc; D&acirc;vud - ibn M&acirc;ce - Dare-Kutn&icirc; : İbn Abbas
(R.A.)'dan.      [2][2] El-Ihtiyar Şerh-i Muhtar - Fet&acirc;v&acirc;-yi Hindiyye.      [3][3]
Fet&acirc;v&acirc;-yi Kaadıhan.      [4][4] Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı, Uysal Kitabevi:
2/183-184.      [5][5] Hızanet&uuml;'l-M&uuml;ft&icirc;n - Şerh-i Tahav&icirc; - Fet&acirc;v&acirc;-yi
Hindiyye.      [6][6] El-Muhit - Radıy&uuml;ddin Serahsi.      [7][7] El-Cevheret&uuml;'n-Neyyire.  
Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/184.      [8][10] Et-Teby&icirc;n -
Zeylai - Fet&acirc;v&acirc;-yi Hindiyye.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal
Kitabevi: 2/185.      [9][11] El-Muhit - Serahsi - Mecmau'l-Enh&uuml;r - Şehzade Damad.      [10]
[12] El-Cevheret&uuml;'n-Neyyire.      [11][13] Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı, Uysal
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Kitabevi: 2/185-186.      [12][14] El-Hidaye - Merğinan - Fetav&acirc;-yi Hindiyye.  Celal Yıldırım,
Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/186.      [13][15] Bahrir&acirc;ik - İbn N&uuml;ceym.
 Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/186.      [14][16] El-Mebsut -
Şems&uuml;leimme Serahsi - Fet&acirc;v&acirc;-yi Hindiyye.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam
Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/186.      [15][17] El-Cevheret&uuml;'n-Neyyire.      [16][18] El-Bedayi'
&ndash; K&acirc;sani.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/186.      [17]
[19] El-K&acirc;f&icirc; - H&acirc;kim-i Şehit Mervezi.      [18][20] El-Muhit &ndash; Serahs&icirc;.  
Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/187.      [19][21] El-Hid&acirc;ye -
Feth&uuml;lkadir - Mecmau'l-Enh&uuml;r &ndash; Damad.      [20][22] Celal Yıldırım, Kanaklarıyla
İslam Fıkhı, Uysal Kitabevi: 2/187.      [21][23] El-Muhit - Serahsi - El-Mebs&ucirc;t -
Şems&uuml;leimme Serahsi.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/187.   
  [22][24] Et-Teby&icirc;n - Zeylai - İbn Abidin.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal
Kitabevi: 2/187.      [23][25] Fet&acirc;v&acirc;-yi Kaadıhan - Fet&acirc;v&acirc;-yi Hindiyye.      [24]
[26] Şerh-i Tahav&icirc; - Fet&acirc;v&acirc;-yi Hindiyye.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı, 
		Uysal Kitabevi: 2/187-188.      [25][27] Et-Teby&icirc;n - Zeyla&icirc; - El-Bedayi1 &ndash;
K&acirc;san&icirc;.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/188.      [26][28]
El-Cevheret&uuml;'n-Neyyire.  Celal Yıldırım, Kanaklarıyla İslam Fıkhı,  		Uysal Kitabevi: 2/188.  
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